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کمی از تاریخچه سروش پلاس بگویید.
»سروش پلاس« از اســفند 97با یک package name جداگانه 
وارد بازار شد و همزمان»سروش« هم در بازارها بود. سروش متعلق 
به صداوسیماست و هنوز هم هست. ما در شرکت خود، سروش پلاس 
را وارد بازار کردیم که مالکیت آن کاملا خصوصی است. این کار از 
آنجا آغاز شد که صداوسیما علاقه ای به ادامه سرمایه گذاری روی 
پیام رسان ها نشان نداد و شریک خصوصی صداوسیما علاقه داشت 
که خودش ادامه دهد و سپس با یک محصول جدید وارد بازارها شد 

و این مسیر را ادامه داد.
چه تعداد کاربر فعال دارید؟

ما 35میلیون کاربر ثبت نام کرده داریم. همچنین 11میلیون کاربر 
فعال ماهانه و بین 5.5تا 6میلیون کاربر فعال روزانه داریم.

تیک آبی هم می دهید؟ فرایندش چگونه است؟
ما هنوز وارد حوزه تجاری تیک آبی نشده ایم. موضوع تیک آبی عادی 
در سروش پلاس برای این بود که جلو کاربران جعلی گرفته شود. 
یعنی ممکن است یک نفر معروف شود یا یک سازمان دولتی اکانتی 
داشته باشد که احتمال سوءاستفاده از آنها افزایش می یابد. تیک آبی 
برای تأیید این اکانت است. ما براســاس همین موضوع اطلاعات 
شــخص را دریافت می کنیم و پس از احراز هویــت، به آن اکانت 
تیک آبی می دهیم. در بخش پشتیبانی، از طریق اپلیکیشن یا ایمیل 
کاربران می توانند درخواست بدهند. ما بررسی می کنیم که چند 
اکانت فیک مرتبط با درخواست دهنده ازجمله یک سازمان یا یک 
شخصیت معروف وجود دارد؟ آیا احتمال کلاهبرداری و سوءاستفاده 
وجود دارد یا نه؟ به عبارت دیگر، درصورتی که چنین احتمالی وجود 

نداشته باشد، محترمانه درخواست کاربر را رد می کنیم.
برای حفظ حریم خصوصــی کاربران چه اقداماتی 
انجام داده اید؟ به نظر می رســد یکی از مشکلات اصلی مردم 
همین موضوع است. به ویژه با صحبت هایی که بین مردم درباره 
امنیت واتساپ و موضوع رمزگذاری سراسری پیام ها می شود؛ 

شما در این حوزه چه کرده اید؟
این موضوع بیشــتر در ســطح نخبگان یا لایه ای از جامعه مورد 
توجه قرار می گیرد اما  نه تنها بین کاربــران ایرانی، حتی در میان 
خارجی ها هــم به عنوان یک مســئله اصلی و اولویــت اول دیده 
نمی شود. به عنوان مثال، واتساپ بیشــتر از تلگرام ادعای امنیت 

دارد، اما در دوره ای که تلگرام فیلتر نبود، این پیام رسان بیشتر 
از واتساپ با اســتقبال مردم مواجه می شد. الان هم نرخ 

استقبال از پیام رسان های داخلی و تعداد ثبت نام های 
روزانه ما نشان نمی دهد که مردم نگران این موضوع 
باشــند؛ طوری که نخواهند از پیام رسان های داخلی 

استفاده کنند.
یعنی شما حریم خصوصی را دغدغه 

مردم نمی دانید؟
من حس می کنم که 3دغدغه اول، طبق نظرسنجی ها 

حریم خصوصی نیســت. چون به هرحال، طی این مدت 
ســابقه ای از پیام رســان ها در ذهن مردم شکل گرفته 
است. خود ما حدود 8سال است که در این حوزه فعالیت 

می کنیم و باوجــود همه اتفاقاتی که شــاهد بودیم، هیچ 
پیام رسانی هک نشده و حریم خصوصی و پیام های 

مردم به خطر نیفتاده است. با این حال، حریم 
خصوصی پایه اصلی کسب وکار ماست. یعنی، 
اگر اتفاقی برای حریم خصوصی کاربران بیفتد 
کل کســب وکار ما از بین می رود. بنابراین از 
ابتدا حریم خصوصی کاربــران خط قرمز ما 
بوده است و ســعی کرده ایم تمام تلاش خود 

را در این زمینه انجام دهیم. ما با تمام جاهایی 
که می توانســتند کمک کنند مذاکره کرده ایم. 
به نظــرم در مورد پیام رســان ها در جامعه اتفاق 
خیلی خوبی افتاده و در سطح حاکمیت موضوع 
حریم خصوصی از صحبت های رهبری گرفته تا 

مجاری و سازمان های ذی صلاح، همگی نسبت 
به این موضوع حساس بوده اند و خدشه ای به آن 

وارد نشده است.
به لحاظ فنی چه کرده اید؟

 موضوع رمزگذاری پیام ها در حال توسعه است و 
کارهایی هم انجام داده ایم. الان هم، اینطور نیست 
که پیام ها رمزگذاری   و به امنیت آن توجه نشود. 
ما به طور مرتب تست های فنی و امنیتی را انجام 
می دهیم و اســتانداردهای سختگیرانه ای داریم. 
حتی در مواردی با نمونه های خارجی مشابه مقایسه   
و اســتانداردها را پیچیده تر از آنها کرده ایم. الان 
اصول معماری امنیتی و رمزنگاری انجام می شود 
تا ارتباطات در یک پروتکل و مســیر امن صورت 
بگیرد. خود حریم خصوصی هم یک موضوع بسیار 
مهم در جامعه است. با این حال، امروز، مثل 7سال 
پیش نمی توانیم درباره حریم خصوصی پیام رسان ها 
صحبت کنیم. فکر می کنم مردم ایــن موضوع را 
که نگرانی بابت حریم خصوصی وجود ندارد تأیید 
می کنند و شــکر خدا تا امروز ســربلند بوده ایم و 

امیدوارم از این به بعد هم این مسیر را ادامه دهیم.

اعطای ۶۰۰ میلیارد تومان اعتبار 
مالیاتی به اپراتورهای داخلی

دبیر ستاد توســعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات از 
اعطای 6۰۰میلیارد تومان اعتبار مالیاتی به اپراتورهای داخلی 

برای بومی سازی  فناوری های ارتباطی خبر داد.
به گزارش معاونت علمی این ســتاد، محمد کرباسی، رصد 
فناوری، ترویج فرهنگ و ســواد فناوری در جامعه، حمایت 
پژوهشی، توسعه فناوری در شرکت های دانش بنیان، توسعه 
بازار و تبادل فناوری بین المللی را ازجمله ماموریت های این 
ستاد برشمرد و گفت: زیرســاخت های ارتباطی نسل جدید 
5 و 6 مخابرات، هوشمند ســازی  صنایع و امنیت سایبری از 
محورهای اصلی و موضوعی ستاد هستند و پروژه هایی مثل 
خودروی متصل، ارتباط ماهواره ای و مخابرات کوانتومی از 
محورهای فرعی به شمار می روند که در ارتباط با دیگر ستادها 

پیگیری می شود.
او با اشاره به حضور در نمایشــگاه تلکام و همچنین معرفی 
ستاد به زیســت بوم فناوری گفت: در این نمایشگاه از چند 
 فراخوان اعم از نوآفرین، حمایت از طرح های پژوهشی و دوره

پسا دکتری رونمایی شد.
دبیر ستاد توسعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات از ثبت 
1۲۰طرح در فراخوان نوآفرین خبر داد و گفت: بعد از اتمام 
مراحل داوری، طرح های برگزیده حداکثر 5۰۰میلیون تومان 
از سوی صندوق نوآوری و شکوفایی و 5۰۰میلیون تومان از 
سوی ستاد توســعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات، 

تسهیلات بلاعوض دریافت خواهند کرد.
کرباســی درباره فراخوان حمایت از طرح های پژوهشــی و 
دوره های پســادکتری گفت: هدف از این فراخوان، حمایت 
از پژوهش هایی با TRL پایین اســت کــه می توانند آینده 

زیست بوم را بسازند.
به گفته او، مخاطبان این فراخوان اغلب اســتادان دانشگاه و 
دانشجویان پسادکتری هستند و درصورت تمایل می توانند 
پروپوزال های خود را تا 15 اســفندماه در سامانه کایپر بنیاد 

ملی علم ایران ثبت کنند.
دبیر ستاد توسعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات ادامه 
داد: در بخش طرح های پســا دکتری، 4میلیارد تومان و در 
بخش طرح های پژوهشی تا سقف ۲میلیارد تومان حمایت 

می شود.
کرباسی گفت: برای فراخوان پسادکتری 15حوزه تعریف شده 
و برای طرح های پژوهشی این فراخوان محورهایی که عمدتا 

در حوزه آینده فناوری 6G  است، درنظر گرفته شده است.

عدد خبرکوتاه تر  از گزارش

فناوری پژوهش

بهترین هدست واقعیت ترکیبی دنیا 

هدست واقعیت ترکیبی اپل با نام Apple Vision Pro بهترین 
هدستی است که تا به حال ساخته شده است. این تعریف البته 
برای اپل به جای نقطه قوت تبدیل به نقطه ضعف شــده است، 
چرا که انتظارات را از آن بالا برده است. به گزارش ورج، اپل ادعا 
می کند که Vision Pro با قیمت 3499دلار که روز جمعه وارد 
بازار می شود،  یک هدست فضایی است و با همه هدست هایی که 
تاکنون معرفی شده اند، متفاوت است. یکی از کارشناسان در نقد 
و بررسی این هدست واقعیت ترکیبی گفته است: »ویژن پرو در 
مقایسه با سایر هدست های واقعیت مجازی که معمولا پلاستیکی 
هســتند و ظاهری کاملا احمقانه دارند، خیره کننده است. این 
دستگاه از منیزیم و فیبر کربن در یک محفظه آلومینیومی ساخته 
شده است که مانند دنباله ای بر زبان طراحی آشنای اپل به نظر 
می رسد.«  کارشناس ســی ان بی  نیز درباره این هدست، گفت: 
»هدست اپل نخستین گجت جدید بزرگ این شرکت است که 
از زمان عرضه اپل واچ در آوریل۲۰15 وارد بازار شده است. من 
نزدیک به یک هفته است که آن را آزمایش می کنم. درحالی که 
دارای کاستی هایی اســت، اما به راحتی ســرگرم کننده ترین 

محصول جدیدی است که در سال های اخیر امتحان کرده ام.«

»تی رکس ها« از آرتروز مرده اند

به گفته دانشمندانی که روی دایناسورها تحقیق می کنند، علائمی 
از بیماری آرتروز در دایناسورهای قاتل با نام تی رکس پیدا شده 
است. گویا این گونه از دایناســورها از ناراحتی کمر و زانوها رنج 
می بردند. به گزارش ســان، کارشناســان می گویند تروپودها؛ 
جانوران دو پای شــبیه تیرانــوزاروس  نیز در اثــر بیماری های 
استخوانی آسیب دیده اند. این یعنی شکارچیان وحشی که برای 
قدرت و سرعت ساخته شده اند -مانند تی رکس ها، آلوساروس ها 
و ولوســیراپتورها- احتمالا مانند انســان های رنج دیده از درد 
سرگردان بوده اند. فسیل ها و نشــانه هایی از مهره های ساییده 
شده و رشد عجیب  استخوان های پای سه تروپود در حفاری های 
آمریکای جنوبی نشان دهنده این مشکل است. دکتر ماتیا بایانو، 
نویسنده این مطالعه، از دانشگاه ملی ریو نگرو در آرژانتین، معتقد 
است که برخی از دایناسور های غول پیکر با آرتروز یا حتی نقرس 
از بین رفته اند. هر دو بیماری تورم دردناکی را در مفاصل ایجاد 
می کند و ممکن است در اثر جراحات، کهولت سن یا اضافه وزن 
ایجاد شوند. پشت و پاهای عقب، اصلی ترین نواحی مشکل دار 
دایناسورها بوده اند، اما در فک و بازوهایشان نیز آسیب استخوانی 

دیده شده است.

تغییر نام هوش مصنوعی گوگل 
بدون تغییر کاربری

نسخه جدید دســتیار گوگل به نام »دستیار با بارد« ممکن 
 »Gemini« است پس از آزمایش برند مستقل بارد، جمینی
نامیده شود. گوگل در حال کار روی یک نسخه مولد مبتنی 
بر هوش مصنوعی از دســتیار قابل اعتماد است. به گزارش 
اندروید پلیس، این شــرکت برای نخســتین بار در جریان 
رویداد رونمایی گوشی پیکسل8 خود در اکتبر۲۰۲3 از این 
نسخه هوش مصنوعی مولد استفاده کرد. نام این سرویس 
که ابتدا همیاری با بارد بود از آنجا  که چندان در دهان خوب 
نمی چرخید به بارد تغییر پیدا کرد. کمی بعد از بارد، سرویس 
جدیدی با نــام Gemini به عنوان مــدل زیربنایی هوش 
مصنوعی مولد گوگل که از آن برای تقویت ابزارهای هوش 
مصنوعی مختلف مانند Bard استفاده می کند، رونمایی شد. 
اما گوگل تازه متوجه شده است که در نسخه15.4 گوگل در 
دســتگاه های اندرویدی، تمام ارجاعات به هوش مصنوعی 
بارد با جمینی جایگزین شده اســت با این حال تغییری در 

روند ایجاد نکردند. 

بزرگ ترین به روزرسانی iOS در تاریخ
 آپدیت نــرم افــزاری iOS18 اپل ممکن اســت به یکی از

جاه طلبانه ترین به روزرسانی های تاریخ آیفون تبدیل شود. 
به گزارش بلومبرگ، مارک گورمن کارشناس بلومبرگ در 
این باره گفــت: »جدیدترین آپدیت سیســتم عامل آیفون 

بزرگ ترین به روز رسانی iOS در تاریخ این شرکت است.«
 گزارش اخیر گورمــن ادعای قبلی او مبنی بــر اینکه اپل 
قصد دارد iOS18 قانع کننده ترین به روزرســانی سال های 
اخیر باشد، را دنبال می کند. درحالی که جزئیاتی درباره این 
به روزرسانی اعلام نشده است، اما گورمن قبلا به برنامه های 
اپل برای رونمایی از نسخه پیشرفته سیری با سیستم هوش 
مصنوعی جدید و همچنین ویژگی های جدید برای بهبود 
تکمیل خودکار در برنامه سیری و پیامرسان خودکار اشاره 
کرد. همچنین انتظار می رود ادغــام هوش مصنوعی مولد 
در ابزارهایی مانند Xcode توســعه برنامه را ســاده کند. 
برنامه های بهره وری مانند Pages و Keynotes نیز ممکن 
است به روزرسانی هایی را ببینند که توسط هوش مصنوعی 

مولد هدایت می شوند. 

مهندســان UNIST در کره جنوبی، 
سلول های خورشیدی کوانتوم داتی 
با رکورد کارآمــدی ۱۸.۱درصد ابداع 
در  کوانتوم دات هــا  نــد.  کرده ا
حقیقت کریستال های نیمه رسانای 
گرد و ریزی هســتند کــه در جذب و 
انتشــار نــور کارآمدی بالایــی دارند. 
بــا تغییــر انــدازه آنهــا می تــوان رنگ 
نوری که بــا کوانتوم دات ها واکنش 
می دهــد را تنظیــم کرد و بــه همین 
دلیــل در فناوری هــای مربــوط بــه 
نمایشــگر ها یــا حســگرها بســیار 

مفید هستند.
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یــالات دلاوِر طــی  یکــی از قضــات ا
حکمــی اعــام کــرده اســت پــاداش 
۵۶میلیــارد دلاری ایــان ماســک کــه 
به صــورت ســهام در اختیــار او قــرار 
گرفته منصفانه نیست. براساس این 
حکــم هیــأت مدیــره تســا نتوانســته 
پــاداش را  یــن  ا »منصفانه بــودن« 
اثبــات کنــد. ایــان ماســک می توانــد 
درخواســت تجدیدنظرخواهــی خــود 
را بــه دیوان عالــی دلاور ببــرد اما حکم 
نهایی ممکن است ثروتمندترین فرد 
جهان را مجبور کند تا ســهام دریافتی 

را به شرکت بازگرداند.

56
میلیارد دلار

استارلینک، منظومه ماهواره ای تحت 
مالکیت اسپیس اکس، در »سال های 
آینده« امکان ارسال پیام متنی را برای 
مشــترکان حداقــل ۸اپراتــور موبایلــی 
در سراســر جهــان فراهــم می کنــد و 
بــدون نیــاز بــه گیرنده هــای زمینــی 
پوشــش صوتــی و داده را امکان پذیــر 
می سازد. استارلینک اوایل  ماه ژانویه 
بــرای نخســتین بار از طریــق اتصــال 
4G/LTE و بــا اســتفاده از جدیدترین 
ماهواره هــای v2mini، پیــام متنــی 
 بــه گوشــی موبایــل ارســال و دریافــت 

کرد.

8
اپراتور

»مهدا« در سلامت کامل است
حســن ســالاریه، رئیس ســازمان فضایی ایران: ماهواره مخابراتی »مهدا« در ســامت کامل در مدار قــرار دارد و 
داده های خود را مخابره می کند. سحرگاه هشتم بهمن  3ماهواره مهدا، هاتف و کیهان توسط ماهواره بر سیمرغ در 
مدار زمین قرار گرفتند. در همان دقایق نخست، موفق به برقراری ارتباط با مهدا شدیم و سیگنال را دریافت کردیم.

دستور رهبر انقلاب برای رفع مشکلات دانش بنیان ها
عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات: در جریان نمایشــگاه توانمندی های تولیدی و دانش بنیان، بخشی از ظرفیت های 
حوزه اقتصاد دیجیتال، بومی سازی تجهیزات و زیرساخت های ارتباطی و فضایی برای مقام معظم رهبری تشریح 
شد. ایشان ضمن ابراز خرسندی از دستاوردها، دستوراتی برای حل مشکات شرکت های این حوزه صادر فرمودند.

حریم خصوصی کاربران، خط قرمز ماست
مدیرعامل سروش پلاس از وضعیت پیام رسان ها در کشور می گوید

کارکـنان تــــان از 
سروش پلاس استفاده می کنند؟

الان همه کارکنان ما کل کارشان را در سروش پلاس 
انجام می دهند. ضمن اینکه کل خانواده ام از این پیام رسان استفاده 
می کنند و موضوعات شــخصی من و خانواده ام روی سروش پلاس 
است. حتی خانواده خودم و خانواده همسرم وقتی مسافرت می روند 
تماس های تصویری آنها از طریق ســروش پلاس انجام می شــود. 
همچنین گروه های خانوادگی ما هم در این پیام رسان شکل گرفته 
اســت و از کیفیت آن هم راضی هستند. شــعار ما درباره کیفیت 
سروش پلاس اســت و هزینه زیادی هم در این مورد کرده ایم. فکر 
نمی کنم هیچ پیام رسان ایرانی به اندازه ما روی موضوعات فنی کار 

کرده باشد.
چند وقت پیش یک مشکل قضایی برای شما ایجاد 

شد. دوست داریم روایت شما را هم بشنویم.
چون قوانین مرتبط با پیام رسان ها هنوز جا نیفتاده، پیام رسان ها با 
مشکلاتی از این دست مواجه می شوند. موضوع درباره تولید محتوا از 
سوی کاربر یا اصطلاحا UGC است. به عبارت دیگر، احضار صورت 
گرفت و پرسش هایی درباره پالایش و مدیریت محتوای تولید شده 
از سوی کاربران مطرح شد. در اینجا ۲مشکل 
دیده می شود. اول، نحوه پیگیری این 
موارد باید به پختگی و بلوغ برسد. 
دوم، قوانین موجود است که 
بعضی مــوارد برای خود ما 
هم شفاف نیست. به نظر 
می رســد بعضی موارد 
به صورت مقایسه ای یا 
براســاس قوانین دیگر 
بررسی می شود که لازم 
اســت که خود موضوع 
پیام رســان کــه در حال 
تبدیل به یک دارایی مهم برای 
 کشور است، به طور جدی تر مورد

توجه باشد.
طرح اتصال بین سایر پیام رسان های 

داخلی، امنیت پیام ها را به خطر نمی اندازد؟
تا جایی که ما به لحاظ فنی بررسی کرده ایم، نه. 
پیشنهادهایی  را هم ارائه کردیم و قطعا خطری 
متوجه کاربران نیست. همان طور که در مورد 
خط قرمز بودن حریم خصوصی کاربران 
سروش پلاس گفتم اینجا هم اگر خطری 
وجود داشته باشــد نه تنها ما بلکه هیچ 

پیام رسانی از این طرح استقبال نمی کند.
شنیده شــده که پیام از یک 
پیام رســان وارد یک مرکز می شود و سپس به 
پیام رسان دیگر می رود که در همین نقطه تبادل، 

امکان رصد پیام وجود دارد. درست است؟
نه. به این صورت نیست و موضوع پروتکل ارتباطی 
و رمزنگاری پیام بررسی شــده و مشــکلی وجود 
ندارد. ضمن اینکه اســتفاده از امکان اتصال متقابل 
پیام رسان ها اختیاری است و سعی شده همه نکات 

دیده شود تا مسئله ای ایجاد نشود.
پیام رســان های بومی به عنوان یک 
کسب وکار به چه شــکلی باید تقویت شوند؟ آیا 

رقابت با خارجی ها 
باعث تقویت می شود یا 

مسدود کردن آنها؟
فارغ از موضوعات سیاسی و حاکمیتی، یک کسب وکار 
باید نگاه تجاری داشته باشــد و موضوع اصلی، رقابت است. رقابت 
باعث رشد یک کســب وکار می شود. در گذشــته به خاطر مسدود 
شدن خارجی ها، آسیب زیادی به لحاظ برندی دیدیم که این به پای 
پیام رسان های داخلی نوشته شد  درصورتی که این موضوع  به مسائل 
سیاسی یا قضایی برمی گشت و به پیام رســان داخلی مربوط نبود. 
در مورد کسب وکارهای دیگر هم ممکن است مشابه های خارجی 
فیلتر شده باشــند. به عنوان مثال، اگر یوتیوب فیلتر است، به پای 
نمونه داخلی آن نوشته نمی شود یا اگر اوبر اینجا نمی تواند کار کند 
به پای تاکسی های اینترنتی داخلی نوشته نمی شود یا مسدود بودن 
آمازون به حساب نمونه های داخلی  گذاشته نمی شود. اما، فضای ما 
به عنوان پیام رسان کمی ملتهب تر بود و شاید بعضی مواقع به پای 
پیام رسان های داخلی به ویژه سروش و سروش پلاس نوشته می شد. 
با این حال، به عنوان یک کســب وکار ترجیــح می دهیم که رقابت 
وجود داشته باشد. کمااینکه الان هم با وجود محدودیت ها، مردم از 
خارجی ها استفاده می کنند و از طریق فیلترشکن ها امکان استفاده 
از آنها مهیاست. درست است که به طور اسمی فیلترینگ وجود دارد، 
اما دسترسی هم هست و عملا ما در حال رقابت با خارجی ها هستیم.

آیا سروش پلاس از دولت پهنای باند گرفته است؟
نه تنها پهنای باند دریافت نکرده ایم که ادعــا داریم در این مورد با 
کسب وکارهای پیام رسان، متفاوت هم برخورد می شود. بعضی موارد 
هم مطرح می شود، اما ما خیلی دوســت داریم زودتر موضوع های 
مرتبط با ترافیک شفاف شود و همانطور که اپراتورها با کسب وکارهای 
دیگــر مانند شــبکه های ســینمای خانگی برخــورد می کنند با 
پیام رســان ها هم طبق یک قانون و قاعده مشخص برخورد کنند و 
این موضوع سلیقه ای نباشد. در هر صورت همه موارد در چارچوب 
مصوبات بوده است. در موضوع ترافیک همیشه برای ما نرخ پایین تر  
بوده و مدل آن هم متفاوت بوده است که در این مورد چندبار از وزارت 
ارتباطات و اپراتورها درخواست کردیم که رویه ای مشخص و منظم 

اعمال شود و به ما هم به چشم یک کسب وکار نگاه کنند.
درآمد شما چگونه تامین می شود؟

الان در نقطه سوددهی نیستیم چون بیزینس پلن های پیام رسان ها 
کلا پیچیده و سخت است و به همین علت هم هر کسی وارد این حوزه 
نمی شود. بیزینس پلن های پیام رســان ها معمولا بلندمدت است و 
مدل های درآمدی سختی دارند. با این حال، چند مدل درآمدی در 
دنیا وجود دارد که ما هم همین مسیرها را دنبال می کنیم. یک مدل، 
تبلیغات است. مسیر درآمدی دیگر، ترافیک است  که دشواری هایی 

دارد و در نقطه خوبی قرار ندارد.
پریمیوم چطور؟

این در دنیا هم رایج  بوده و شامل فروختن تیک آبی و سرویس های خاص 
و نسخه های پریمیوم است. با این حال، الان ما چیزی نمی فروشیم و 
همه سرویس ها رایگان اســت، اما درنظر داریم چند سرویس  ارزش 
افزوده ایجاد کنیم و از آنها درآمد داشته باشیم، مثل فضای اختصاصی 
ابری. مورد دیگر موضوعات commission based است. یعنی کسی 
سرویس هایی می آورد و کارمزد می گیرد، مثل فروش شارژ و پرداخت 
قبض. مورد دیگر، پرداخت درون کانالی است که فروشگاه ها می توانند 
احراز هویت شوند و پست فروش کالا یا خدمت بگذارند. سپس کاربر 
فقط کافی است دکمه خرید را لمس کند و دیگر نیاز به »کارت به کارت« 
نیست. با این اوصاف باید یک زمان 7تا1۰ساله طی شود و شبکه سازی  

شکل بگیرد تا این مدل های درآمدی محقق شود.

مشوق ها
فرهاد مرادی درباره اینکه پیام رسان ها چه مشــوق هایی برای جذب کاربران ایرانی می توانند ارائه کنند، گفت: 
پیام رسان های ایرانی در ۲نقطه باید کار کنند. اول، کیفیت است که باید از یک سطح حداقلی برخوردار باشند که کاربران 
هنگام استفاده از پیام رسان آزرده نشوند. به نظرم این حداقل کیفیت شاید امروز وجود داشته باشد. دوم، خدمات داخلی 
است که می تواند نقطه تمایز پیام رسان های داخلی و خارجی باشد. ما اینجا، هم دسترسی های بیشتری به زیرساخت های 
کشور داریم و هم نیاز مردم را باید بیشتر بشناسیم که بتوانیم خدماتی را ارائه کنیم که امکان استفاده، بیشتر شود. یکی از 
نمونه هایی که در خارجی ها دیده می شود زیرساخت های پرداخت اســت که در ایران نمی شود با زیرساخت های پرداخت 
خارجی کار کرد. بنابراین می توان از زیرساخت های پرداخت در داخلی ها استفاده کرد که یک مزیت رقابتی است. این 

موضوع با فرض صحبت درباره پیام رسان هاست  وگرنه در سوپراپلیکیشن ها سرویس های پرداخت وجود دارند.

حضور 
در طرح اتصال 

متقابل پیام رسان ها 
کارهای مربوط به توسعه را انجام داده ایم. 

در آینده هم این روند را گسترش خواهیم 
داد و کمتر از یک ماه دیگر یک به روزرسانی 
هم داریم تا امکانات سروش پلاس را بیشتر 

کنیم و کیفیت بهتری 
را به کاربران ارائه 

کنیم.

با مسدود شــدن برخی از پلتفرم های 
خارجی ازجمله پیام رسان ها طی چند 
سال گذشته  نمونه های داخلی تلاش 

کردند به عنوان جایگزینی مناسب به مردم کمک کنند. در این میان هرچند حرف و 
حدیث های بسیاری درباره امنیت داخلی ها مطرح بود و یکی دو مورد هم رسانه ای 

شد، اما انصافا پیام رســان های داخلی در مقایســه با چند سال گذشته، 
توانستند نظر بخش قابل توجهی از کاربران را جلب کنند. »کاربرپذیری« 

و »کاربردپذیری« 2ویژگی مهم برای موفقیت پیام رســان ها محسوب 
می شود که »ســروش پلاس« ، در این زمینه موفق عمل کرده است. 

این پیام رسان به گفته مدیرعامل آن با تلاش تعدادی جوان توانمند، 
اکنون 35میلیون کاربر ثبت نام شده دارد.  فرهاد مرادی  در گفت وگو 
با همشهری، محور شعار پیام رسان خود را ارتقای »کیفیت« می داند 

و با اطمینان بر »امنیت« سروش پلاس تأکید می کند.

عمادالدین قاسمی پناهگپ
روزنامه نگار
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